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day we met the ‘officer who is here. The same officer who is
here in this case, and we spoke to him, and he telephoned from
37th street, from the corner of 37th street to the station
house and. inquired as to when we should go down and mdk‘7 our
depositions. -

wher e did you meet your prtner before youmet this police
officer? A At the Geneva Cafe,
Q Where? A DBetween 39th and 40th streects,

¥R, KFILY: I take it that is’on Sixth avenue,

Q By appointment? A Well, we frequently visited that place,

and we met in there. : ‘ A

Q@ In the morning? A About eleven o'clock in the morning.
BY THE COURI':

¢ Did you hawve any communcation with your partner fram

the moment when you saw him on the street, as you say, outside
of the restaurant, on the evening of geptember 30th, until the
time that youmet him, as you say, about eleven o'clock in the
restaurant that you have last mentioned? A No.

Did you go to 645 gixth avenue, your basement, at any time
between the time when you say that you went to the door amd
looked in on the evening of September 20th, and the next moming
at 11 o'clock when you say that you met your partner at another
restawant? A No, but I passed by outside. I saw it locked,
BY kR, KEILY:

« What time was that? A Half past ten to eleven the next
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inorn:lng.

Q Who locked the door, do you know? A I don't know,

Q@ That was the uswml way for it to be, wasn't it, at half
past ten in the morning; you didn't open until late in the day
did you? A we usually opened between half past nine and ten in
the morning.

Q Who ppened? A I did.

(Q go when yougot to the store every morning it was closed,
wasn't it? A Yes, sir, it was.

Q And this morning when you saw it locked, it was nothing
unusual for the stoﬁre tc be locked thatmoming, was it? A There
was some difference because the time had gone over, The regular
hour of opening had passed.

That time had gone over, the regular hour of opening, be-
cause you had not gone avund there at the regular hour of open=-
ing, isn't that right? A I had left my coat inside of there
with the keys in the coat, and I had no key to open it with. I
wmaB8 with the white jacket.

You were still wearing the white jacket? A No, I wore
another old coate.

, Did any one else have a key to the store besides you?

A Ly partner had one key.

Q@ You dic na try to get into communication with him to get
the key to open the store with tha t morning, did you? A No.
BY THE COURT:

In going from that restaurant, 645 Sixth avenue after this
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occurrence, to the corner of 37th street, did you run or walk?
A 1 was walking.

In going back from 37th street to the restaurant door,

as you say, did you run or walk? A I was waking fast,

@ Going from therestaurant door b ck to the point where you
say that you were at the time you saw the defendant, .as you
say, near the southeast corner of gixth avenue and 37th street,
did you run or walk? A I was walking fast; I was not running.
BY VR. KEILY:

(, And at that time the defendant had just gotten to tle
southeast corner of 37th street and Sixth avenue, is that righte

He passed the corner.

Just passed the corner; did you see him pass? A The first"
time that B got to th: corner he had reached the middle of the
blocke
BY THI A,O'J}:'_Y‘;

When you say the f I st time you mean you saw him at the
svutheas t corner when you reached the nor thwest corner of
37th street and Sixth avenue, on the first occasion of yow
going, on the evening of September 20th to that corner? A VWhat
I mean by the first time is when I reached the corner of 37th
and qixth avenue I saw him in the middle of the block, west
of Sixth avenue,

Now, I may not understand you; I want to get it right, I
Unders tand that after the def endant had passed out of the

door of 645 sixth avenue, you went out upon the sidewalk of Sixth
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avenue, is that s80? A TYes.

0 X under;t,and that you then walked fast along the sidewalk
of Sixth avenue on the westerly side of sixth avenue until you
Came to the northwest corner of 37th street and Sixth avenue, is
that so? A Yes, sir.

¢ I understand that you then turned back and walked fast
back to the door of 645 sixth avenue? A Yes, sir.

3 That you opened that door and locoked inside? A The door
was open,

Q And that you lcoked inside? A 7Yes, sir, I stepped in.

You stepped down the steps into-the restaurant, is that
807 A I entered the restaurant,
Q That you remained in there how long? A A second or so,.

That you then turned and went back to the sidewalk in front

of the restaurant, is that so? A Yes, sir.

And that you then again walked fast back to the northwest
corner of 27th strect and sixth avenue, Now, about thatI am
not sure; tell me if that is so? A No, I crossed to the oppo=-
site corner, the northeasterm corner, anmd trere I saw def endant
running towards Tifth avenue.

Now, whereabouts was the defendant? A Beyond Taapalides's
door
. A8 you were walking fast, as you say, from the restaurant

door down to the northwest cormer of 37th street on the westerly

side of gsixth avenue, did you at that time see the defendant?
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A vyes, dr,

Q Now, while you were walking fast, as you say, down from
the restaurant door to the northwest corner of 37th street and
gixth avenue, on the westerly side of gixth avenue, on the
sidewalk, where, with respect ﬁo yowself, was tre defendant?

A I saw him in the middle of the block, between 8ixth avenue
and Broadway, after I reached the corner of 37th street,
 In other wards, you did not see him while you were in the

act of salking fast, as you say, from your restuurant door dowmn
on the westerly sidewalk of gixth avenue to the northwest corner
of 37th street? A I didnot see him because I was looking
right anmd 1eft for an officer. I was not looking in that direc=-
tion,

But you did see him when you got t the northwest corner
of 37th street and Sixth avenue? A Yes, sir,

And at that time as I understand you the defendant was on
37th street, west of ~ixth avenue and twoards Broadway? A Yes,

Now, at that moment was he running, walking or standing?
A Walking slowlye.

In what direction, east or west? A He was walking towards
the furniture store,
MR. DROTHERS: well, that will be conceded was in a
wvesterly direction?
MR, CLARK: Yes.,.

was walking on the sidewalk? A On the sidewalk,
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Q3 On the uptowmn side of 37th street? A Uptown side, yes,

idre

Then when hée tunned back to walk along the westerly side-
walk of 8ixth avenue to the door of your basement, I take it,
that you lost sight of the defendant, is that so? A WNo, but I
saw him again when I came out again.

pid you lose sight of him as you walked towards your res=
taurant? A No.

. You mean to say you saw the def endant while you were in the
act of walking from  -the northwest cormer of :}'Ith street to the
door of yow restaurant? A No, I could not see him then,

0 Then vhen you came up the steps, having entered yowrestau=
rant, as you say, when you came back and getting back on the
westerly sidewalk of gixth avenue in front of yow restaurant,
did youat that moment see the defendant? A No, I could not, but
I saw him when 7 reached the opposite corner,

) You crossed, as I understand, from that sidewalk in a
diagonal direction, crossed the roédway of gixth avenue, down
to the northeast comer of 37th street anmd Sixth avenue, is that
so? A Yes, I crossed the track, the railroad track to the oppo=-
5i te corner, diagona lly,.

And it was wvhen you were downon that northeast comer of
37th street and gixth avenue that you ag in saw the defendant?
A Yes, sir, I saw him running and I saw people running after
him,

BY MR, CLARK: ) And then what did you 'do after that?
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A I again turned around, lookinz for a policeman, and then
went back to the store and found the door surmunded.

v,

BY MR. KETLY:

"' But when you saw the def emdant running east on 37th street,
wherl you were at the northeast corner, you saw no policeman
there at that time, did yoW A I didnot; there may have been
a detective in plain clothes after him, I saw people running
after him.

MR, CT‘/RK£ Your Honor, the Coroner is here and }ve
have no objection to interrupting the cross examination.

MR, BROTHERS: If this cross examination ta.keé much
longer, I can put Coroner Feinberg on so as to let him go
back to his duties.,

THY COIRT: Very well,

(At thies point the witness leaves the stand.)

I SRARY L. FEINBTERG, (Coroner of New York county)
called as a witness on behalf of the People, testified as fol=
lows:
DIRECT EXAMINATION BY MR, F‘RO'T'H‘:Q{S.:
) What is your occupation? A I am a goroner and a physician.
Q And you have been a Coroner in the Borough of Manhattan for
how long? gix years.
You have been a physician how long? A TWenty-three years.
Graduated from what institution? A WNew York University.

Q And you havwe practiced your professiom ever since in this




182

city? A I have,
MR, CLARK: I will cincede his qualifications.
On the night of geptember 20th, 1915, did you go to the
preami ses 645 sixth avenue? A I did.
Q There you found a man had died as the result of a stabh wound,

did yow A Yes, sir,

While you were tiere did you see Officer Ditsch, and Mr.
yurphy of the pistrict Attorney's office? A There were a
number of officers there. I remember Mr. Murphy of the District
At torney's office, and I think Officer Ditsch was there,

0 Do you recall examining a knife at that time? A Whether
I examined the knife at the restaurant, or the basement, or
subse juently examined it at the station house, I don't remember
very clearly, but I do remember examining the knife that night.

And you were in bo th those places? A I was in the restan-

rant and in the police station, nearest to the scene of the
crime,

Q Will you look at this knife, People's Exhibit 3 for
identificati m, and tell me is that the knife which you saw on
that occasion? Yes, that is the knife,

Q When you first examined it did you observe the blade of
it? A I did,

0 pid you see anything upon the blade? A There were dark
stains on the blade, but not very profuse, dark stains; a

lit tle spot occasionally on the blade., That is, it was not a
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very profuse staining of the blade.

Q Did you fom an opinion as to what those stains were?

A I formed an opinion as to what they probably were,

0 Yhat was that opinion, with reasonable certainty? A well,
I could not give an opinion with reasonable certainty, unless
a microscopic 'examinati on wer e made of those stairs.

MR. BROTHFRS: Now, as I understand it, your Honor,

a witness, although not a physician, may testify as to
what the things appeared to be.

MR, KRETLY: He said he could not state unless a micro=
scopic examination were made of it,

MR. BROTHIRS: A lay wi mess may testify .tha.t certain
spots appeared to be blood, and certainly a physician can
give his opinion as to the probabilities; that is what the
court of Appeals permits a witness to say, what it probably
is,

THE COURT: A man may possibly be able to say that a
given linquid substance looks like blood; he isnot allowed
to say that it is human blood as distinguished from the
blood of an animal, but it is entirely conceivable that
a person may see a 1i juid substance wi thout be ing able to
express any opinion as to whether or not it is blood.

I understund from the answers of this witness given so far

he has not been able to say whethe rit loked like blood.
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Q You say you formed an opinion as to what this substance
appeared to be? A I did.

@ Can you give that opinkon? A 1 thought that they were
were probable blood stains, ‘

You have had somc; experience looking at blood stains, as a
physician and as a poroner? A Yes,

Q And that was the upinion that you formed at that time? A
Yes.

Q - And absolute certainty could be obtained by microscopic
inspection? A To find red blood cells of human blood,

b Of course you did not do that? A Which I did not,

There is not very much material on there now to work wi*th,
is there? A Not at this time, no, although youmight find hematone
corpuscles in the very points that are dark, blood corpuscles.

™ you recall at the station house that you made an examie
nation of the defendant's clothing? A My attention was called
to te def endant's underwear.,

Q Will you tell the jury whether you observed anything about
his underwear, and if so what it was? A On the left-hand
side of his trouser band, on the upper part, above the trouser
band and below the trouser band (indicating) was a distinct
silhouette of metal, which was of such a character that it had
the outlines of a knife,

Q At the time did you have this knife there? A That knife

at the tine was there.
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Q Did you do anything with the knife to anything else? A
I don't remember whether Mr, Murphy put thHe knife over the
silnouette, or whether I put the knife over the silhouette.

Q You were both there at the time? A Wwe were both there
at the time.

Q As to whether you did it or he did it, at any rate you
were watching at the time?' A -k waé watching anmd either I didit
or he did it, took the size of the knife and the size and shape
on the underclothing and compared them,

Q What was the result of that? A The size of the knife and
the size of the shado w was approximately the same,

Q Was the clothing wet or damp? A It was :lightly damp or
moist as if the perspiration had caused the silhouette to form.

MR, BROTHERS: That is all,

CROPS. EXAMINATION BY lR. KELLY:

Q Row long ago was that, Coroner? What time was that ? A
I should presune that was sane time between IO':SO and 11;30.

Q On the evening of September 2th? . A Yes, Septeamber
20th, 1915, the night of the stabbing.

(, You went to the premises 645 Sixth avenue first, did yow
A Yes,

Had you been home at the time or at the office? A I was

investigating another case at the time when I called up the
office on the telephone, :nd they told me that there was a

stabbing.
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THE COURT: I think I ‘will strike out what they told

you, and I think I will also strike out the expression,

"The night of the stabbing." The jury will disregard that.

0 Where were yoﬁ when you received the notice that there was
some thing for you to investigate at 645 Sixth avenue? A I
could not remember off-hand, #s thout looking up my record for the
evening just where I had been.

Q mqut you went to the premises at 645 gsixth avenue? A I did.

Q And you waited there for them to make a diagram of the
premises? A No.

) Or make a general examination of the premises, first of all?
A I made a general examination of the premises myself. I
looked overthe point where the body was, or had been. I looked

the general conditions over, the stairway, the exit, the tables

and chairs, I looked into the kitchen of the place, and there
was considerable confusion at that time, a lot of men going in
and out, police officers going in and out, and gavwe my general
instructions as to having the body sent to the morgue, Whether
it had been removed to the station house just prior to that, I
could not say at this minute, without looking up the record,
or looking up the injuisition papers; aml then ordered the
officers to be at the lorgue for identif ijcation in the morning
to identify the body to the Coroner's physician, and the usual
orders which are given in ocases of that kind.

MR, KELLY: I move to strike out about the orders
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which the goroner gave to the officers.
THE (;\)URT; I do not think there is anything prejudicial
there.
Q It was after all that had been done that you went to the
station house, is that right? A Yes.
Q In regard to the spots that were on the knife, you camot
say with reasonable certainty that they wer e blood spots?
A Not with positiveness,
Q In making up your opinion tha t they were blood spots, was
tha t opinion influenced or helped along in any way by reason
of the fact that you had been told that that was the knife that
had been used for stabbing? A Noe

Q The fact that this knife had been handed to you as a knife

which had just been used for stabbing, would not influence your
mind inany way in deciding that those red spots which were
on it might be blood? A Wo, it would not.
, Were you told that this knife had been used? A No, I
was told that that knife had been found in the grating on
37th street at that time,
That is all you were told about it at that time? A At
that time,
Q It was after you went to the station houie tha t you made
this examination with refer3nce to the silhouette on the trouser
band? A No, on the undershirt, cotton undershirt, tha t was made

at the station house, if my memory serves me correctly.
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BY THE CUURT;

Q When yoAu say made at the station house, what do youmean
by that? A The District At'tormey had the defendant in an ade
Joining room, either the Cap ta%n'u room or one of the rooms ade
Joining to the large robn;x»in t‘}a station house, that is the
lieutenant's d:sk, and there was an adjoining rom, and I think
it was in that room that Mr. Murphy told him to take his coat
and vest off and shirt., Whether he took the shirt off or
lifted it up, I am not perfectly clear,

Q What happened when he lifted up the shirt? A I saw the
stain of the silhouette on the shirt.

Q And that was before the knife had been placed either
by you or by Mr. murphy against the shirt, is that so? A Yes,
sir,

BY MR, KETLY:

Did you find anything of spirituous liquors in the kitchen
of 645 gixth avenue, at the time that u were there? A I didn 't
make any search for spirituous liquors at the time,

Q Were those stains that wefe on the knife, dry when you

aw the knife? A They were not moist, but they were dry,.
MR, KELLY: That is all,

IR, BROTHERS: That is all,

JOHN DERWKIGSEES, recalled for further cross examiw
nution, testif ied as follows:

CROS3S EXAMINATION BY MR, KELLY: (Continued)
¥ How long had you known your partner? A About two years.
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' J

( How long have youbeen in this cowmtry? A Thirteen years,

-

this is the second time I am here,

L S
(, You have been here thirteen years in all, is that right?
A About nine years continuous residence in the United states.
() Are youa citizen? A I just filed my application for the
first papers.
) When? A About a month ago, 1n‘Naahua, New Hampshire.
Q That was since this occurrence on September 20th, was it ¢
A vyes.
vhat part of Greece do you come {rmn? A Fram Trikala,
Thellsolia,
Is that in New Greece, ﬁor in 014 greece? A In old greece,
but northern Gréeece (indicating on the map).
In the northern part of 0ld Greece? A Yes.

How long have you been in the City of New York at the present

time, as a witness in this case? . TLast caturday night,

You came here last saturday night from New Hampshire?
A Yes.

WVho did you meet when you came here? A I came back with
the officer and with lir. Caraginas,-Officer Ditsch.

You came here voluntarily, didn't you? A They did not
write to me, am they came over there and brought me dowm,

But you knew that there was no necessity for you coming
here, unless you wished to come here, from another State, didn't

you? A I could not very well avoid coming dom. I knew I had
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to come down, but I didn't know when the case was go ing to be
called.
Q@ Did they tell you that you would have to come down? A Yes,
% Where are youliung in New York? A 301 West 39th.

Is that where you lived before you moved away from New
York? A ves, that is where I resided before. Now, I put up at
the hotel,

You are living \1n & hotel now? A Yes, sir,

What hotel? A The first hotel I put up at was the lills
Hotel, the first night. Now, I live at Yo. 18 .est street,

nid Officer Ditsch pay your expenses for coming to New
York? A No, sir; I paid my own expenses,

You puid your own fare, is that ri ht? A Yes.

Pid you pay your own board at the Ifills Hotel, and at
18 Vest street? A I paid right along foxf my expenses. I have
no. money left, ami I wrote today for some money,

Did Of ficer NDitsch tell you you would receive yow
expenses for coming here? .\ Yo, sir, he did not say anything of
the sort to me.,

He never told you anything about receiving any expenses?
/. Yesterday only he told me that T will receive my expenses
back,

e told you you would receive your expenses? Yesterday,
yes,

»r

After this case is over? A Yes, sir.
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) Did he tell you you would also be paid for the time you

were in New Yoxrk, away from your business in New Hampshire?
A Noe |

But you expect to be paid for that time too, don't yow A
I am not expecting anything. Whatever the City has to do, it
will do.

You are hoping for the best, however, aren't youw A I

got a family and naturally enough I would like to get as much
for them as I can.

Did you sell mosticha at 645 sixth avenue? A Yo, sir,

You had none in the place, had you? A I had a smll bottle
for the personnel or staff of the restaurant.

nid TLialakus have any tha t night? A o, sir, |

Ve was drinking coffee, was he? A He had eaten and
he was having his cof fee.

How often did you talk the case over with you partner,
or with anyone else, any other witness? A Well, we are every
day togecther since I came back, We came here four times to-
gether,

nd you talked over this case every day, didn't yow A
.‘.'eil, we talked about our own troubles as to what we were going
to do, what business to do, and so on.

% nidn't you ever mention the testimony that you were going
to give in this case to each other? A No, sir.

 That is the one thing that you and your partner have avoided




192

speaking of during the last three or fiour days tha t you were
in vew vork, is that right? A No, we fdid not converse #t;out
the testimony. I saw my partner yesterday in the adjoining
‘ra an here, and ulso once before, : ~

0 But you talked about all your cother troubles except this
trouble of coming here as a witness™ A No, sir,

(Interpreter adding, - meaning that is correct)

Q nid you talk the case over with the Assistant District
At torney, Mr. Brothers? A Yes, he put guestions to me last
night.

0 Dpid you talk it over with Officer Ditsch when you were
coming down from New Hampshire? A About the case, only that
the case is going to go to trial, that is all,

But you di dn't talk about any testimony tha t you were to

give, or what you would say, to Officer Ditsch? A No, sir,

Now, how long does it take to come from Nashua, Wew Hampe
gire, to Wew Vork City? A One hour from Nashua to Boston, amd about
seven hours from Boston to Mew York,

And you never talked over this case with Ditsch at all
during that time? "o, sir. We each occupied a seat, and we each
wer e asleep in our seats,

m sSeptember 21st, when you met your partner at the cafe
at Sixth avenue between 39th and 40th street at eleven o'clock
in the morning, did you talk over this happening with him then?

A We talkéd about the closing of the store, and the loss it




193
would involve to us.

But that is all you talked about? A Yes, sir.

), Who bought the cutlery up in your place at 645 Sixth
avenue? A Ve found the cutlery when I purchased the store in
the store,

And you had no occa.si‘on to buy any knives or forks or any
large knived for the kitchen during the whole time that you
were in thestore, is that right? A Yo, everything wanted was
in there,

MR. }'_FT.LY; That is all,
BY ¥R, W‘O'f“."“RS;

I understood you to say to the Judge when he asked you if
you recognized this knife, that that was the blade that the
defendant had? A (In Fnglish) The same blade, I saw the
knife that way (indicating, right hand gripping knife dapger-
fashion).

You did not see the handle at that time? A (In English) No,
I could not see,

How do you know that is the same blade? A (In FEnglish)
Because I saw this same bright thing.

You are talking TFnglish now, and you have been talking
Oreek before? A (In Fnglish) Not much, so many things I
can't understand, that is the trouble,

When you went to the station house with the officer that
moming, it was in the marning? A (In English) It was about

next day, Officer called on the tel ephone.
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, Did they take down what you said? Did they have a sten-
ographer? A (Through Interpreter) I did not want to get
confuseds I wo:ild rather speak Greek, The officer telephoned
to the station house, armd inquired as to when we should present
ourselves,

When ycu were there at the station house and they asked

you questions about this occurrence, was there a man there that
took the writing down of what you said?

(At this point the interpreter is again used.)

A Yo, we were brought down here and the inquiry, the questioning
took place here,

Q At ‘the District At torney's office? A Yes, sir; I don't
know what room it is but it is in this building.

This gentleman who went up to New Hampshire with Officer
Ditsch, and brought you back, was he on your bond? A Yes, sir,
for #100,

’ Q You were held as a witness ard you gave a bond for your
appearance? A Yes, sir,

Did you leave your address with your bondaman when you
went to New Hampshire, or write to him about it? A A relative
of mine is employed by the man Carajinas, who was on my bond,
and I had written to him, giving my relative the address.

BY MR KEILY:

nut even though you wer e undera bond to appear here a?.ln,

Officer Ditsch, or sane one connected with this case for the

prosecution, told you last night that you would receive your
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expenses all right?
Wi, BIOTHERS: I told him that myself,
MR. KFLLY: And Ditsch did too,

Q Mr. Witness, the only time you ever saw this knife, People's
xhibit 3 for identification, was the night you saw it in tre
defendant's hand, is that right? A Yes, sir, and now in court,.

Q Thisis the second time you have seen it? A I saw it
yesterday in the pistrict At tomey's office.

Q This is the third time you saw it, then? A Yes,

Q When you saw it tha t night for thefirst time, did you no=
tice any stains on it at that time? A It was a little dirty.

You were able to notice that on it too, were you? A TVatur-

ally I dide I was not in my mind anyway. I was afraid thatl
would get struck myself,

Jut you recognized, you noticed the spots on it, however?
A 1 saw sanething on there, but I was not in my right mind.

II.Y: Thatis all,
(At this point the de fendant resumes his place at

the counsel table,)

ELLIO PALANA S, recalled for further cross
examination, testified as follows:
CROSS EXANINATION BY MK, CLARK: (continued)

, Last night I was asking you about your talking with this

friend of yowe who was making a disturbance, Lialakus, do
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you remember? A ‘Yes, sir,.
0 You went t;ver and spoke to him when he began to make his
disturbance, is that right? A (o answer) |
(The Interpreter, Mr. DeVille, puts the question to
him in Greek, and at this stage the Interpreter is used for
this witness,)
A Yes,
Q At that time had he thrown any glass arownd at all, when
you first spoke to him? A Yes, he had thrown glasses down first
and then I spoke to him,
b pid he throw down some more then? A After I spoke to him he
threw andther glass down,
Q And throwing glasses down on the floor in a place like this

in that way, is a mark of insult to the managemert, isn't it?

A VWhenever an:thing falls down always.

(Previous question repeated) A Wwell, the glass was
thrown dowm and broke., I told tre man not to do it,
Thatis what I ask you
THE COURT':s Do you want me to strike that out?®
MR. CLARK: No.,
MR, De/ITLE: I asked if he understands the ward I
am using for "insult" and he sa.ys "What is it?",
Q And throwing g:lal;aea down on the floor in a place like
this in that way is a mark of insult to the management, isn't it?
A Tlo, 1t is not,

Were you annoyed by it? A I told you what I did I told
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him when he threw the glass dow not to do it again,
H WwWhat did he say? A He did not say anything but stood
up. ' He lifted his arm and stood up, and Angelas Sturkos

stood up also.

) hat did you say when you spoke to him? A I told him to sit

down ard remain quiet; if he di d not act properly I would put
him out. |
) mid you say that quietly or did you say it quite loud? A
In a good way, in a quiet way,
How far away could that have been heamd?
MR. BROTHFES: we object to tha t.

THE. COURT: Objection sustained.

Q Speak in about tte same tone of voice that you used then?

A I said, "Nicholas, sit dowm, quiet; these things you do are
not right things or the proper things."

At this time was the musie playing? A It was.

And the defendant was dancing with Olympia? A Yes, sir,
he was dancing.

There was uite a little noise in the restaurant, was
there? A Not much noise,

ixcept for theé music and the dancing? A Yes.

How many waiters were there there that night? A One,

Just you yourself or one other man? A My ;.)u.rtner amd I
and the waittess,

How long have you known Dermisses? A Four months, since
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we became partners,
( Never met him before you becae partners? A We had talking
acyuaintanceship.

@ For how long? A One year and six or seven months; some=
thing like tha t,

Q Who owned this place before yougot it? A Some one whose
nume is Vangelin, the nickname, Nellis Thomas,

You am Dermisses talked over taking the place together
before you bought it? A Yes.

. And- the morning after: this man died in youw place, did
you go back to open it up again? A No, I didnot,

Q Why not? A On accaunt of this trouble.

(. Didn't you go back at all, don to the place? A well,
after I had gone down here into this building, into court I
went back and removed the furniture.

How about your other property? A VWhat other property.
Was the furniture all that was there? Weren't tlrere
some supplies of some sort aml dishes? A They had taken the
furni ture and brought it to the court house, some where in
First avenue,
BY THY COURT:

. When you use the word "furniture® what d® youmean? A
Dishes, silverware, tables, chairs and everything,

Vi, CLARK: He means furnishings, in other words,

BY MK, CLARK:
‘Are you quite clear in your mind that when you went over
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there amd spke to Lialakus, that you did not seize him by the

head and shake him” A Noe

Q Did you lay your hand on him at all? A No. The deceased

lifted his arm and his friemd Sturkos stood up at the same
moment, anmd he was talking just like we are talking now.

Q When you told him to stop making a noise and he threw down
some more dishes, weren't you angry? A No, I was not.

Q Were youpleased by it? A How could I be pleased when a
man break my dishes?

Q well, I would like to ask you ho: you could keep from being
angry, if you told an old friend of yours to stop throwing
things down on the floor and he immediately threw something
else down? A You want to know whether I got angry or no t? Well,
I told him not to continue breaking dishes.

1 And he immediately continued breaking dishes? A When I
had walked away a certain distance from the table, he picked up
another pglass and threw it down, That is the moment that the
deferdant walked towards him, took the knife and stabBed him.

I am asking you what youdid? A I stood a distance
away from him, talking to his friend Sturkos.

! You were the préarpietor of this place and were out there
to kers* order, weren't yow A Yes.

And you went out there and this man who had been a regular
cugtomer had thrown same glasses on the floor? A He did throw,.

And you askedhim to stop and he immediately threw something
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on the floor? A When I told him, "pon't break any more, " he
did not break any more, .

Q Well, now, did he or didn't he; we ha.ve it both ways,

A Vhen I spoke to him and asked him not fo break any more, I
walked a certain distance away and then he broke the very last
glass,
BY THE CO‘JRI';

r—-\' 5

Q@ In other wards, he had broken something before you spoke
to him, and after you had spoken to him he broke something else?
A Yes, sir,

BY MR. CLARK:

Q Now, isn't it a fact that you got very angry with him at
first and went over and spke to him, and then when he ime
media tely threw sanething else, did't you give even more angry,
and didh't you yourself come over with a knife anmd stab him?

A Vhat knife?

Q with the knife that he was stsbbed with? A The knife

wag in the hands of lMike Savas, the defendant.

nidn't you stad him yourself? A No, I didnot.

You did not lay hands on him at all? A The only thing
that happened, when I was talking to him, the deceased lifted
up his arm, and his frien d apoke to him,

% And you never touched him at all? A And then I
touched his arm, and then I walked away, and his friend Sturkos

was talkimg to him,
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) 7pid he make a motion to strike you é.t that time? A I
made this motion, exactly as I am pointing (extending the
right-hand with the palm downward to right side). He was sittiﬁg
at that moment.

1 put except for merely raising ;our hand upon his arm, you :
never touched him at all? A I caught hold of his hand, and then
his friend pulled him back.

0 Now, the other witnesses who have testified here are all
people that were regular custaners of yours, aren't they, the
other greeks?

MR, BROTHERS: Objected to, unless he gives their

names because he is includ ing Mr. Murphy.

THE COURT: I think it might be well to give their
names. I suppose the witness was not in the room when

trey testif ied.

+ CIARK: Manolias, I think, is the only other custom=
er whe testified so far,

Manolias was a regular customer of yours, was he? A Yes.

0 He was a good friend of yours? A well, we became ac=-
uwainted later, for the past five or six months.

Was he a regular customer of yours at that store? A He
would call regularly; whenever he had nothing else to do he
would call.

BY THE (;u‘Jh’J":

Q wmid he work for about one week for you and your partner




in the capacity of a musician in that restawant? A Yes, sir,
BY MR. CLARK:

Q

“

And what was he doing while he was working there? A Music.

7 Where were you born? A Macedonia.

\Vherea1>outs? A In the rmurkish section, Kosana,

7 Thut is up near the Thracian peninsula, is it? A One
day's walking distance from NMonastir, (Indicating on map)
Between Greece and Servia.

Q@ Oh, it is not in Greece then, A Not yet,

‘Y How long have you been in this country? A Ten years,

Are you naturalized? A No,

! How long have you lived in New York? A Nine years.
BY THE COURT:

Q Did you yowself serve anyvthing to the def endant, after
the def endant had entered the restaurant on tha t night?
A No.

BY MR. CLARK:

) Did you see what he was doing? A He didnot sit down
at the table; he just sat for two minutes; then he got wup
immediately.

nidn't he order anything in the way of food? A He
did not order anything from me,

nidn't you see whether he got anything or not? A How
could I see, I was busy looking all over,

 Wasn't that your business tc sec that customers were
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served out there? A well, what do you expect me to look out
first? _

I did not expect you to look after anything at all, I
want to know what you did in that room with about twenty people
in it? A I was waiting on the customers before,

Q But you didn't pa.y‘ any attention to him apparently, did
you? A No, I didn't pay attenticm'to him.

Did you have any mo'sticha there? A No.

 None at a.l'] in the place? A qor ourselves., yes we had.

0, Where was that? A Inside the kitchen.

Q And nobody but yourselves ever got any of that? A Some=
times we woul d treat a friend.

How many did you treat that night? A Any of my personal
ac. uaintances thatcame I treated; I don't kvow , - two
three or five, or ten, according to how many friends came down
that eveéening.,

) In other wards, anybody that you knew was all right,
amd vanted some ycu would serve it to than; isn't tha t what
it was? A Wwell, any countryman of mine tha t came there, and
p 'rsonal ac waintances, I would treat to mostachi, I wo uld
treat him myself, and even if it was a man who came fram
another part of Greece who was known to me, I would treat him
also,

pid you allow them to pay for it? A No.

Q mid you ever sell any alcoholic drinks for money there,




or did you ever get money for alcoholic drinks that were
delivere\d' to customers there? A No.

' Q And so far as on know, absc,)lutely no one in that place
that ni:;h,t had anything to drink other than soft drinks or coffee?
A Just soda and coffee, yes, but no intoxicating liquors,

0 No intoxicating drinks served there that night, so far as
you know? Ag No. -

n How old are you? A Thirty-five or thirty-six.

) Just one more question: after this had occurred and you
went out on the street, did you yourself chase this defendant ?
A No. |

) How long dicdyou stay in the restaurant after this man
was stabbed, before you finally left for thenight? A About fif-
teen minutes,

0 You did not wait until the police came, did you? A Welli
the moment I stepped up on thesidewalk, I saw the police offi=
cers going down the steps,

And did ' youv come back? A No.

You did nct tell them jycu were the proprietor? A No

v

S
got /scared and went away.

Q Didn't you go away a long while before that? A No.

Q Dpidn't you leave that place just the minute the man was
stabbed? A No.

Q Did you see your partner go out? A I did not, I knew

he was in the kitchen,
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) You didn't see them go out at all? A I did not,

Q So you don't know whrether you went out before him, or
after he did? A No.

) And you didr't wait for the ambulance surgeon to come ?
A When the officers went down the stairs I went away, aml then
I telephoned for the ambulance.

Q But you enever went back? A No.

), And it was not until the police got after you anl took
you in custody the next day that you went arowmd to take any
further interest in vouw friend that wms killed?

¥R, BROTHERS: I object to the form of the question,
It assunes that the police went after him.
Question withdrawn,
Did the police go after you the next day? A No.
How did you get in touch with the police the next day?
A I was in the Geneva cafe on gixth avenue anml people came in
re .M we went together down,
Down where? A To the station house,
Y THE COURTS
Accanpanied by police officers? A No,.I (:::,.e here with
Ditsch,
No; but did you go from the Geneva, or whatever the name
of that restaurant is, to the police station house in the
company of one or more police officers? A Two detectives

were with us,
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Q In other words, detectives came to the Gene';ra restaurant
where you were on the morning after September 20th, and you
were accompanied by those detectives and went to the police
station house? A Yese.

BY MR, CT.ARK.:

0 Did you go home that night? A Yes, I obtained bondaman
and I went home.

Q I mean on the night of the killing; did you go home?
A Yes, |

Q, And between the time that youleft that restaurant that
night and the next day when the detectives found you in this
restaurant, you did absolutely nothing about your friend who
was killed? A No.

MR, CLARK: That is all,

THE COURT: rentlemen of the Jury,

you are admonished
not to converse among yowselves on any subject connected
with this trial, or .form or express any opinion thereon
until the same is submitted to yous The court will

take a recess until 2 o'clock,

(The court takes a recess until 2 p. m.)

AFTER RECESS3, 2 p. m,
ANGELUS STOY C 0 s7 (328 West 34th street), a
#itness called in behalf of the Peouple, being first duly sworn,

testif ied as follows;
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DIRFCTVEXAMINATION BY NMR. BROTHIRS: ; .

Mr. Stoycus, in what buciness are you engaped? A In the
candy business.
THE (:ulRTf Will you have the kindness when you answer
uestions to raise yow voice and speak loudly enough

so that everybody hears you easily.

Where are you engaged in the candy business? A On 37tH
Second avenues.

You are how 0ld? A Twenty-six years old.
¢ mnid you know Nicholas Lialakus? A I did,

), For how long a time? Mad you kncwm him? A I Xnew him
in this cvunt:‘.;,r about six years, and I know him from the old
country also,
How long have you been here in the United States? A About

ten years,

Q Didyouknow t bausement restaurant at 645 Sixth avenue?

Were you in there on the night of geptember 20th, 1915%
ATl wmse.
with whom did yougo there? A I was w7ith Nick Lialakus,
"hat time did you and Nick po into that restaurant? A I
went there about five o'clock,
Q At 645 Bixth avenue? A Yes, sir,
¢ Tdyouranain there all the time? A I remained there until

seven o'clock, then I went to the barber and got.a shave, aml




208
came back there about nine o'clock,
vhen you came back at nine o'clock was Nicholas still
with you? A Yes.
¢ Q@ Had he gone out with you? A No.
™ you know where he was while you were at the barber
shop? A I don't know,
Q When you came back to the restaurant was Nicholas still
there? A He was in there,
Q Did he and you sit down somewhere? A Yes,
) Will you tell the jury where you sat, and all that oce=
curred after you got there, af ter nine o'clock? A‘ Ve were
at « four corner table, He cuaplained that he lost his pocket
boock, He told me "We are fools to come in this place anml spend
our money and lose my pocketbook in here." He searched his
pocket, went arouwnd looking for his pucke'tbuok. Then he
couldnout find it, he said, "I am going to break everything in

¢
here so they put me out, so I never have to come back here

againe" I told him, "You are a fool, why you should do that,

we can go out like gentlenem do." Then he started breaking

di shes that he had in the front of the table, and finally the
boss came along, the proprietor and said he should stop it.

When the boss told him tha t, he was kind of excited amd got up.

I went between them, I turned this way and told the proprietor he
should not do anythinge. (Witness indicates by turning slightly

to the left) That we came in here to spend money, that he

should not make any trouble, he would go out alone, Inm the
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same minute whem the proprietor turned, I seen Nicholas Lialakus
drop that down, I spoke to him, I said, "What i the matter,
Nick?" He did not speak to me. I seen all the people in
there went out, all excited. I said, "What is wrong?" Nobody
answered me until they all went out, and one hollered from up=-
Stuirs that he was stabbeds I looked around and I could not
find no blood, so I took his clothes und seen the wound in here
(indicating left sibde of chest),

¢ Where was the womd? A On the left-hand side. (Indiéa.ting).

Where you are pobnting now? . Yes. (Indicating lower
part of chest, left side).

nid you see who stabbed Nicholas? A I didnot see, sir.

At the time that you say he sank down where was Palamas
the boss? A All that time he was by the desk or register,
where it is, a small desk, they had there,

The man that came there, as you said, told Nicholas not
to break dishes; now, where was he at the time Nicholas Lialakus
fell domm? A I could not tell, because I had my back to that
side, I was looking outside,

Q He was in front of yow A Nicholas, the party, the
dead man,

I am afraid you do not understand that. Did you under-
stund my question? A I didnot.

You say you had yow back to Nicholas at one time, is

that right? A When they started to argue with the bosss
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Q Well, now, tell us again what happened at the time of the
argunent. Tell that apain,
BY THE COURT:

, Xindly say that over again and talk so that everybody
hears you? A Nicholas Lialakus said, "I must break dishes
so they can put me out, and never come back here again." He
started breaking dishes. So the proprietor came along amd told
him to stop making any trouble, or anything of the kind, other=
wise he had to go out. He rose up, he said, "You are going to
put me out?" Wwhen I seen all this, I got up and told the boss
he should not speak so, account we are Greeks, we come fram one
country, and we spend money here and all that, so the boss
did not say anything, he went about a few feet back. In the
same minute I se; en Nicholas drop down,

BY R, BROTHERS:
Q Well, that is what I want to know right there.

When you saw Nicholas drop, where was the boss? A The
boss was on my left side,
Q How far from Nicholas? A About four or five feet,
How far from Nicholas were you when you saw him drop? A
About two feet,
BY MR, BROTHARS:
¢ Where were you? Were you between the boss and Nicho=
las when Nicholas fell down? A Yes, sir,
)
Q Did the boss strike Nicholas at any time? A I don't

think so.
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/

Q Did you see him strike him? A I didnot see him.

Q Did you see the def endant there that night? A Yes, I

di d.

@<

Vhere was he when younoticed him? A He was dancinge.
Wwith whom was he dancing? A With a girl.

@ Did you see anything that the df endant did besides dance?
A I didnot see.

2 Did you see him when he went out of the place? A I did
not see hin,

Q If he didgo out? A I didnot see him,

. Were you there when the officer came .ba.ck with him? A I
was alone,

(b How is it that you did not see who stabbed Lialakus? Will
exp lain what you were doing that time? A Iwas speaking to the

proprietof", and I had my back turned, I spoke to him in kind

words he should not start anything; the same minute he dropped
down, and I thought probably something happened.

Whatever did occur, you were looking and talking to the
boss at the time? A Yes, to the boss,.

And tha t boss is the man who told Nicholas no t to break
the glass? A Yes,

MR. BROTHHERS: I think tha t's all,

CROSS EXAMINATION BY MR, CLARK:
! Where were you born, Stoycos? A Cozane, Greece,

How do you spell it? A C=0=z=a=n-e, (Spelling)
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Q What part of Greece is that in? A It is yacedonia.
Is that up near where the boss comes from? A Yes,
Do. you knowhim? A I do.
Q How long? A All my life,
) You have known him all vour life? A Yes.
Q He has been a friend of yows? A Well, yes.

What do youmean by that? A I know himy he is older than

o

¢

mes, I was in school and I knew hime It is a amall town and we
all know eachother,
You were fellow townsmen in the old country? A Yes.
Q3 And when you found he had a restaurant you used to go
around thefe? A Yes.
Q You went there frequently? A Yes.

How frequently? A Often,

v

Was that your regular evening place? A WNo, sir.
Q You went there in the evening? A Well, yes.
Pretty often? A Yes.
Wat did you do when you went there? A Just go there, give
the man a show, or something.
Just went there to give the man a show? A Yes.
Q How did you give him a show? A Spending my money,
What 'id you spend it r? A I wanted to see the man
make some money, I mean,
Q What did you spend yow money for, what did youbuy? A

Cof fee,




Q Just coffee? A Just coffee.
Anything else? A Nothing el se.
Q pid you get any food fhere; where did you have your dinner
that night? A Therev.
y What did you have for dinner? A Chops.,
Q@ Then you bought food there? A Yes; I thought you said
fruit,
@ And coffee? A Yes.
Q ything else? A Tomato salad, I think.
Midyou have anything to drink there besides coffee? A I
never drink,
You never drink at all? A No,.

How about Nick? A He drank,

What did he drink? A Beer,

He had beer there that night, didn't he? A Yes.

Ho w much beer did he have? A I could not tell you,
How was the beer brought in? A This I don't know.

In glasses? A In glasses.

Did they bring him in the glass of beer? A Yes.

Brought it from the kitchen? A I don't know where from.

Did you notice where the food came from? A Yes.

yhere did that come from? A From the kitchen,

But you don't know vhere the beer came from? A No.

Did you notice anything unusual about bringing in the
beer? A Not that I know of,

He ordered from the waiter a glass of beer, and they




brought it in, is that it? A

not. I don't drink anything, so I don't know anything.
THE COWRT: WwWill you have the kindness to talk loud?

Q How many glasses of beer did he have? A I don't know,

Q

() Are you sure he had one? A

Do you know wlere he lived? A He lived in his pool roam,

D,

in the placeof business that time,
Q Up in gixth avenue? A Yese.
Q Did you go up in his poolroom often? A Yes.
You knew him well, toco? A Yes.
Q Did you ever sez the def endant before? A Never.

Q He was an entire stranger,

f

0

night? A I don't knowe.

You t f the other

them? A Yes.

Friends of yows? A Yes,

It was a regular meeting

And a lot of friends f
gathered there? A Yes,

R The proprietor was youwr

I don't know if he ordered it or

) More than one? A I could not tell you

X as you know he did

‘riend and their friend? A Yes.

You wo uld not want to se:«

that would hurt the man? A No

214

I don't know,

was he? A Yes, to me,
know anybody there that
(

ple there or a number of

lace for a lot of you?

same part of the old country

anything happen to the proprietor

1T
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A

Q pid Nick have any mosticha there that night? A I don't
know,
70 you know what he did hive there? A I know beer he
had on his table.
Q At your table where you were sitting? A Yes.
0 You went out at seven o'clock and came back at nine? A Yes.
He sat there when you went ow? A Yes, sir,
And he was there when you came back? A Yes,
) He had some beer before you went out, with his dinner?
A Yes.,
ind then when you came back later he still had sone beer

there, ‘didn't he? A Yes.

And he was excited when this thing occurred about his pocket=-

book, wasn't he? A Yes, sir,
When the préprietor came up to him, when Palamas came up,
ou say he asked him not to muke a disturbance? A Yes,

Wha t did he say? A He told him he should not break

"Mon't break the dished” A Yes,

Wha t did Nick do then? A He got up, When the proprie-

tor told him } should not break dishes he told him he would
put him out, if he dide. He said, "You can't put me out, "
He said, "You can't put ut"? A Yes,

what did Palamas say to that? A He didnot say anything

I pot up and told him he should not start any argument,
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Q pid you put your hands on Nick? A I did not.
Q Did Palamas touch Nick at all? A I didnot see that,
You did not see him come up there and take hold of Nicholas's
head like that (indicating) and shake him? A. w0
) Co 1ld he have done that? Were you so placed there that if
he had done that you would have seen him? Were you wher e you
could haw seen that if it happened? A Yes.
0 So that did not happen? A It did not happen,
When you turned arownd and saw that, Nick was sitting
down? A He was sitting down, he dropped down,
He dropped on the floor? A Yes.
And you didn't know wha t happened at all? A Noe.
What were you doing on the moment? A I was speaking to
tke proprietor.
Did you see anything else happen at all? A I seen them
all go out. I seen the people go outs;
Pid you see the defendant go out? A I didnot see him
go'uut. :
Did you see the knife in the deferdant's hand? A I did
note.
Did you ever see this knife here (showing People's Exhibit
3 for identification)? A I saw it after tye policeman brought
it in.
You ranained in there with your friend who had been stabbed?
A Yes, sir,
Q pid you see Palamas go out? A Yes, all go out.

— il
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Everybody went out? A "¥s,
Q 4And you were left there all alone with the dead man? A
All alone,
) After the proprietor spoke to Nick, did he throw down some
more dishes? A I don't know; I don't remember,
(0 And Palamas did not come back that evening, so far as y;)u
saw, did he? A No;, sir,
Did you know Dermisses, the other boss? A TYes.
Q Did he come back that evening? A "Yes, he did, I think
he dide I asked him for same ice.
You asked for sane ice? A Yes.
You saw him then after the others went out? A After they
all came dowm, A lot of them came dowm after,
A lot of than came back when the police came back? A Yes.
And Dermisses was there when the police were there? A Yes.
And you asked him for some-ice? A Yes, ice or vinegar,
I don't remember, quite. 1 asked for something. I was excited
and they told me to rub him,
Was llanclias there? A Yes, he was there.,
He is another old friend who was there frequently? A
know him because he is a musician,
R Did youknow him in the o0ld country? A No, sir.
Q Just known him since you have been here? A Yes,
You met him there frequently? A Yes,

MR, CLARK: No further questions.
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BY MR, 3){()’P]IERS£
§ When you saw that Nick had fallen dowm, then you did all
you could for him, didn't yoW# A Yes.
You paid attention only to Nick? A Yes, sir.
Q@ You were not at that time looking around to see who was
20 ing in and out of the door? A I d&d not,
You did all youcould to revive Nick? A Yes.
He did not speak did he? A He did not speak a word.

MR. BROTHERS: That is all,
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SOPHIA DEMETRIOU, (238-1/2 West 39th street)

called as a witness on behalf of the People, being first duly
sworn, testifies as follows:
DIRECT EXAMINATION FY MR. BROTHERS:

Q WQat kind of work do you do, Sophia? A Waitress.

Q Where are you employed now? A The boss I worked for
before he was in 35th street and he ﬁoved to 37th street.

Q What is the number? A T don't know the number; it is
upstairs in the saloon, between Eighth and Ninth avenue.

Q Can you talk a little louder? A Between Eighth and Ninth
avenue, upstairs in the saloon, but I don't know the number.

, What is the name of the boss? A John Fillitis.

Q Is he a Greek? A Yes,

Q Are you a Greek? A Yes.

Q Did you work for Mr. Palamas when he had a restaurant at

645 Sixth avenue? A Yes,

Q Were you working in that place on the night Pf September
20th, 1915 when the man was stabbed? A Yes,

Q You were the only waitress? A Yes.

Q ‘Do you remember seein the defendant in the place that
night? A Who?

Q Do ycu see anybody here that you saw there that night?
BY THE COURT: |

Q Took around this room and see if there is anybody in the

room that you saw in the restaurant on that night, A I think
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this gentleman over there (pointing toward the defendant).
BY MR. BROTHERS:

Q Would you mind getting down and pointing him out?

(Witness steps down from the witness chair, walks
toward the defendant and points out the defendant.) :
Q Put your hand on him., (Witness puts her hand on defendant.)
(Vitness resumes the stand.)

Q Now, what was that man that you ﬁave indicated, the de-
fendant, doing in the restaurant when you noticed him first?
A He came'in and sit down and then started dancing with the
girl who was working with the musicians,

Q What was the gir]'s'name? A Olympia.

Q -When he was dancing had he his coat on? A He took his
coat off after.

Q Did you notice the shirt he was wearing? A Yes, I no-
ticed the shirt.

Q What kind of a shirt was it? A It was kind of a yellow,
with stripes,

Q Were you waiting on the customers? A Yes, sir.

Q@ Do you remember.whether you served this man, the defendant,
anything? A Yes, sir, I served him,

Q Was that before he danced or after? A Before he danced,

Q What did he have, do you remember? A No, I don't remember,

Q@ Do you remember whether he sat alone at the table or had.

some one at the table? A He sat back here, right in front of
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the door, on the side.
BY THE CQURT:

Q Was there anybody else at the same table with him, or
was he alone? A Yes, he was with somebody else, Three were
there, two or three other men. -

BY MR. BROTHERS:

Q What happened in there that night; will you tell us all
about that? A I don't know much what happened, but the other
fellow he was drunk, Before he came out he was drunk, the
fellow that got killed. Mr. Palamas, the boss went ofer to
see what was the matter with him, but I don't know what he said.
He ‘'said something to Palamas. He had a bunch of money in his
hand, nickels and dimes, He threw it at the people who were
dancing, I don't know what he threw, but he threw it on the
floor and there was money all around.

Q What happened after that? A After what happened I don't
know, I was gcing back and forth, doing my business, I did
not see much, |

Q@ Then what happened; can you tell us what else happened
in there? A I didn't see nothing. After that I heard big
fight and I wanted to go out., The door got stuck and I could
not go out and a lot of people. BSomebody hurt my hand; ’I did
not see who did it,.

Q@ You wanted to go to the street? A Yes,

Q@ Where did you go? A I could not get out. I got hurt.
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Q To what place did you go to get out, to what part of the-

restaurant? A That was right at the door.

Q@ The front door? A Yes. '
: | \
Q When you got to the front door, tell us what happened

then, A I did not see much what happened. I wanted to go out
_ myself, llany people were there and 1 did not see much. Some
people wanted to go out. I did this way with my hand on my
eyes (indicating, witness puts her 1e:£u forearm over her eyes).
I did this with my eyes and then I got hurt in my hand, becaﬁse
I was always taking care of my eyes.

Q Tell us how you got hurt at the door? A I wanted to get
out, somebody hurt me at the door.

Q How did you get hurt; did somebody punch you in the eye

or step cn your feet or what?

MR, CLARK: She said she could not tell what happened,
she had her hand over her face.

Q Tell us-how you got hurt, in what part of your body
were you hurt? A I was in the door., I wanted to go out and
the man wants to get out too,

Q@ A man wanted to get out? A Yes; if he had a knife at
that time or what, he hurt me.

Q Where did he hurt you? A Threw the door.

Q ©Show us on your body. A On my arm (witness showing left
forearm to jury, showing mark on inner side of left forearm),

I wanted to go this way for my eyes (witness indicating by put=
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ting her left arm over her eyes) and I got hurt there,
Q You say a man hurt your arm? A TYes,
Q Was your arm cut? A Yes, a man hurt me, because that
man was there,
Q@ Did your arm bleed? A TYes,
Q@ Tell the jury about the man who cut your arm; who was
that? A I didn't see the man cut my arm,
Q@ You did not see the knife?
MR. CLARK: That is objected to, she said man,
THE COURT: Objection sustained.

BY THE COURT:

-

Q When your arm was cut =~ A I wanted to get out of the
way.

Q Listen to me; when your arm was cut, in what position
was your arm; how were you holding your arm at the moment that
it was cut? A I hold my arm this way (indicating by holding
left arm over her eyes).

Q You mean to say your arm, at the moment it was cut, was
up and in front of your eyes? A Yes, sir,

Q At the moment that your arm was cut, how close to the
door were you, meaning the door going out to the street? A I
was right by the door, I wanted to go up.

Q You were right at the door? A Yes, sir.

Q Vas the door at that moment open or closed? A It was

closed,




6w 223

Q@ And where did you have your hand that was not cut, the

arm that was not cut, where was that; your right arm, where
was that, how close to the.door? A Right to the door, just
as far as here (witness puts her right hand on the Judge's Aesk).

Q@ Did you have hold of the door? A No, There was a bunch
of men wanted to get out.

Q A bunch of men were trying to get out of the door? A Yes,
And I was at the same time, ;

Q Were those men in front of you or behind you? A Some
behind me and some in front of me., :

Q You put up your hand in front of your eyes, did you?
A Yes, sir, this way, and in this hand I got cut (indicating
left arm).

Q Just before you put your hand in front of your eyes and

you were in front of the door, what did you see? A I seen a

men was in a hurry to get out.

Q How many men? A One.

Q Had you seen that man before in that restaurant that
night? A While he was dancing.

Q@ That man was dancing? A Yes,

Q Who was he dancinz with? A He took the girl with the
musicians to dance, He was dancing the Greek steps,

Q Do you know the name of that man? A No, I don't know,

Q How was that man dressed? A Well, he had a silk shirt,

I remember, with stripes, kind of yellow shirt, silk.
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THE COURT: You may go ahead, Mr, Brothers.,
BY MR. BROTHERS:

d When you, as you told the Judge, saw this man near you
at the door with thié striped shirt on, you put your hand up?
A Yes,

Q@ In front of you? A Yes, he wanted to get out,

Q Did you see whether the man had anything in his hands?

A I didn't see; I put my hand up. Somebody wanted first to
go out very quick. I put my hand up this way (indicating as
before).

Q Did the man in the shirt that you have described, that
had been dancing, have anything in-his hands at the time you
put your arm up in front of you? A Yes,

Q What did he have? A I didn't see what'"he had, He
wanted to get out,

Q Why did you put your arm up in front of your face? A Be~
cause he wants to get out so fast,

Q How soon after you put your hand up in front of your face
did you feel your arm being cut? A The door opened, the man
came up to me and arm was cut,

Q@ Will you tell the jury why you put your arm up in front
of your face? A Because I was frightened when I seen him
going out so fast, and I put my hand up to my eyes.

Q You came down to my office last week, didn't you? A Yes,

Q And you and I talked about this case? A Yes,
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Q Do you remember I showed you this knife (indicating

People's Exhibit 3 for identification)? A Yes, I saw the knife,
I don't know how large.

Q Where did you see that knife at the time you were going
out of the door?

MR, CLARK: That is objected to.
THE COURT: Objection sustained.

Q At the time you were at the door, did you see this knife,
(indicating Pedple's Exhibit 3 for identification), or any knife
liké it? A I told you I was frightened and I didn't see. I
saw the knife, A man had it in the hand.

Q A man had the knife in his hand? A Yes,

Q@ What man had the knife in his hand at the door, is the
question? A~ I didn't see it, That was the man that had the
8ilk shirt that was dancing, I didn't see the man have the

knife on. He keep the knife under the hand.

Q@ Didn't you just now say you saw a man with this knife in
the restaurant? A Yes.

Q Who was the man that had it? A I didn't look at the man,
I didn't see who had it.

Q@ Did you see any knife when you were near the door? A Yes,

Q Who had the knife near the door? A I didn't look the
man in the face,

Q How was the man dressed at the door who had the knife?

A I didn't see him, When I seen the silk shirt, the man he was
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dancing.
Q@ Do you understand me perfectly? A Yes, sir,
Q Did you understand me perfectly when you talked to me
before?
MR. CLARK: I object to this questioning going any
further on this line.
THE COURT: I will allow the question.
Q Did you understand me perfectly when you talked to me
in my office? A I think I did the same thing., I saw the knife
but I didn't see the man who had it.
Q@ You didn't know the man? A No.
Q@ But will you tell the jury how the man was dressed who
had the knife?
MR, KELLY: Objected to; the witness already said she
did not know how he was dressed.
MR, BROTHERS: The State of New York should not be
bound by the unwillingness of any witness. We are not a
private party, but this is a public entry into the truth,
and if I have reasonable assurance why she hesitates, I ought
to be permitted in a general way to refresh her recollection
in the most general way. I shall not press this on the
defendant's rights.
THE COURT: I think you have gone far enough, Mr,
Brothers,

MR, BROTHERS: May I ask another question, which I think
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is squarely within the rule.

THE COURT: You may ask the)question.

Q See if this will refresh your recollection; did you tell
me in my office last week that the man in the striped silk
'shirt had a knife at the door; 1look at People's Exhibit 3 for
identification.

MR, KELLY: I object to that.

THE COURT: I think under the authorities that is al=-
lowable,

MR, KELLY: I respectfully except.

Q Did you say that to me? A I said there was
a man wifh ;he knife at the time, he wants to get out, but I

didn't see if the man in the silk shirt had the knife.

Q Was there more than one man at the door? A There were

too many men wanted to get out.

Q Did you know either of them? A No.

Q Did you know their faces? A Yes, I know if I saw them,

Q Do you see either of them here today? A Yes, some of
them here,

Q I mean going out of the door., You say two men tried to
get out of the door? A Too many men, a crowd.

Q@ Who was the nearest man to you at the time? A There
was a bunch of men around me, all wanted to get out, Just the
same as any, I wanted to get out and they wanted to get out too,

Q@ Who was the nearest man to you at the time you were cut?
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A I didn't see it., The man wants to run from the back in the
middle of the place; I don't know whether he was the man, he
was running so fast., I went with my hands this way (indicating
as before). I was scared.

Q Who was the man nearest to you at the time you put your
arm up?

MR, CLARK: I object, he has asked that three times.

BY THE COURT: J

Q Can you tell us who the man was who was nearest to you
at the time you raised your arm? A 'No, I didn't look at the
face, I was trying to get out.
BY MR, BROTHERS:

Q Did you iook at any part of him other than his face?
A No; =-- what you say?

Q Did you look at his body, if not at his face? A No, I
didn't look.

Q At the time you put your hands up or your arm up in front
of your face, where was the defendant at that moment?

MR, CLARK: May it be noted on the record that the wit-

ness throws ‘out her hands in response to the question?
A I saw men who wants ;o get out, I didn't see who were the
ones that wanted to get out.

Q At the time you put your hands up in front of your face,

where was the defendant? A I didn't see; too many crowds

there; they all wanted to get out.
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BY THE COURT:

Q@ The moment before yéu put your hand to your face, did
you see the defendant; that is to say, did you see the man whom
you pointed out? A I left him in the place, inside the place.
I wanted to get out myself. I turned ﬁy back, I wante@ to get
out, and he was in the place.

BY MR. BROTHERS:

Q Did you go out before the defendant did or after? A
When they cut my arm, I stayed behind, they all went out. I
stayed the last one in.

Q@ Then where did you go? A Across to the drug store, across
to the drug store to fix my arm. He said he could not do it.

Q At the time you were trying to get out of the door, where
was Mr. Palamas, do you know? A  He was talking with the dead
man.

Q He was back by the dead man? A Yes,

Q Are you afraid of anything today? A No, I don't be
afraid of anything., I tell what I know, that is all,

Q When you talked to me the other day, you wanted to tell
me exactly what you knew, didn't you? A Yes, the same thing;

I don't know any better,

Q Do you remember we had a stenographer writing at the time?
A Yes, sir,

Q Yau realize, do you, that you are under oath now, do you

know that? A Yes, sir, I know.
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Q And that you must tell the truth? A Yes, must tell
the truth; anything I know I must tell,

Q 'I am going to ask you again, with his Honor's permission,
whether you saw this knife, or one like it in shape == did you
see this knife, People's Exhibit 3 for identification, or one
like it, when you were at the front door trying to go into the
street? A 7Yes, I saw knife,

Q And where was it when you saw it? A I could not remember
myself now where it was.,

Q Was it lying on the floor? A No, a man had it in his
hand.

Q How did he have it in his hand; show the jury, A Like
this way ( indicating by holding knife in hand dagger fashion)

Q How close to you was that knife at that time? A By that
place, by that hat (indicating hat in front of juror Neo. 1,
about four feet away).

Q@ About three or four feet? A Yes,

Q The man had it up in his hands this way? (Indicating.)

A I could not tell you how he has it. I was scared,
You saw it? A Yes,

And you were frightened? A Yes,

Did he say anything to you? A No.

Did he look at you? A No.

Did you look at his face? - A No, I did not look,

L O oL O O O

Well, you looked at him, you were looking right at him
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as you are looking at me? A Ybu know when it is excited. The
place was excited, you can see nothing, you were trying to get
away, to be away from the fight,

Q Was the man walking toward you when you saw the knife in
his hand. Was he»coming toward you? A When I saw the man
with the knife I rushed out of the door,

Q You did not go out before you were cut? A I éould not
go out, that is why I got cut.

Q Were you cut while inside the door? A Yes, inside., I
was right by the door, and a bunch of men around me wanted to
get out, but I could not get out, then I got cut, and I stand
back until all the men went out.

Q As soon as you saw the knife in froﬁt\of you, you put
your arm up, did you? A I saw a man wants to go out fast,
that is all, I saw the knife,

Q Did you see whether or not the man who had the knife up
in front of you had a coat on or not? A I didn't see it.

Q How did you know he wanted to get out fast?

MR, CLARK: That is objected to,
THE COURT: Objection sustained.

Q As soon as you put your arm up you were cut? A Yes, sir,

Q- Show the jury again how you had your arm up; roll your
sleeve up. A This way (indicating holding arm over eyes),.

Q Can you see me qow? A Yo,

Q@ You did not close your eyes then, did you? A The time
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I was scared.
Q Did you close your eyes? A Yes, \

Q Was there any other man near you at the time? A Too

many, over fifteen people. All wanted to get out.

Q Were you right at the front door? A Yes, right at the
front door,

Q Did you have your baci to the door? A Yes,

Q Were you against the door, this desk being the door, with
your hand on the knob? A No, There was another man trying
to open the doocr. As soon as he opened, I wanted to go out
mysélf, but he could not open.

Q@ At the time you were cut, you were against the door?
A Yes, egainst the door.

Q And the man who cut you was right in front of you? A No,

over there, so far, he ran fast, He did not let me go out.
He said Greek,
Q@ You saw all that? A Yes,
Q Can't you tell us who the man was? A I could not tell
you; too many.
Q Can you tell us how he was dressed, whether he had a hat
on or a coat?
MR, CLARK: I respectfully submit this has gone far
enough, If there is anything to indicate that this witness
has been taﬁpered with, I would be glad to have it brought

out,
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‘THE COURT: I think that is far enough, Mr. Brothers,

Q Now, after going to the drug store, how long did you stay
in the drug store? A I‘went across to the drug store., He said
he could not de anything for my arm because he is afraid it
get poisoned, I have to go to the doctor.

Q It was bleeding badly? A Yes.

Q Didn't they do anything for it in the drug store?

A No, nothing at all.

Q When you came out of the drug store, what did you see?
A 1T seen my cousin wants to take me home.

Q What is his name? A Steve Silvestos.

Q Is that the cousin that was with yaqu last week in my
office? A Yes.,

Q He heard what you had to say there? A Yes,

Q@ Did you go back across the avenue, to the restaurant
that night? A I crossed to 38th street and got home,

Q Did you go into the restaurant? A No,

Q Did you ever go back to that restaurant? A Yo,

Q@ Did you see anythingfvrtheqof the defendant that night
after he went out the door? A No,

Q@ Did you see him go out of the door? A I didn't see him,
I saw & man run fast. I didn't see him,

MR, BROTHERS: That is all.
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CROSS EXAMINATION BY MR, CIARK:

Q You never seen that boy again until today, did you?

A No.

Q Have you ever seen me before? A No,

Q Ever seen Mr, Kelly? A Yo,

Q@ Ever seen Mr, Coraginas, the interpreter? A No,

Q None of ue AAy talked to you at all since last week?
A No., :

Q@ In fact, you only talked to the District Attorney about

this? A Yes, sir, when I was upstairs.
MR. CLARK: That is all,
MR. BROTHERS: Mr. Interpreter, please tell her not to

leave the building.
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JOHN ECONDO ﬁ 0, called as a witness in behalf of the
People, being duly sworn th;:ugh official interpreter DeVille,
testifies as follows:

(The witness states he resides at No. 18 West street.)
DIRECT EXAMINATION BY MR, BROTHERS:

Q Your name is John Economo? A Yes.

Q And in what business are you? A Restaurant.

Q On the 20th of September, 1915, in the evening, were you
in a restaurant at 645 Sixth avenue? A Yes, sir,

Q In whose company were you? A Jim Manolias and another
young man named John, who is also a witness,

Q@ Do you know his last name? A I believe his name is
Demetrio.

Q What time did you get to the restaurant? A 9, or 9:30,
I do not remember exactl}.

Q YNow, will you tell us all that happened after you and
your friends got into the restaurant? A 1 was having a cup of
coffee, drinking a cup of coffee, when I noticed the defendant
dancing with the girl., I saw the man, the defendant, who was
dancing with the girl, going in the direction of a man and stab
him, a man who was sitting at a table,

Q Did you see any knife? A I saw the blade of the knife,

Q Will you describe it?

THE COURT; Suppose he goes right on and tells us every-

thing. Go right ahead.
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Q All right. Tell everything, A As soon as I saw him stabd

the deceased with the knife, I got up and went away. I do not
know what happened after that. A crowd gathered. As soon as
I saw fhe man (all down, I went away. I took the elevated
train and\wéné ghck to my place.
THE COURT: Now you may interrogate him so as to get
all the details.

Q Did you know the éefendan£‘before that night? A No, I
did not.

Q@ And the dead man, had you known him? A Yes,

Q What was his name? A Niko -~ I do ﬁot know his last name,

Q@ Will you describe the knife that you saw used? A I only.
saw the glitter of the blade. It was a knife with a shining
blade, and I got up =~ as soon as I saw the knife produced I
intended to run out, but before I had time to get out I saw the
defendant stab the deceased.

BY THE COURT;:

Q Pardon me, When you entered the restaurant -- I did not
hear -- did you enter it alone or in company with anyone?
A Accompanied by two others,

Q What are their names? A I do not remember their names,
they were two passengers residing at my hotel at the time, and
they were in transit here. They have departed for Greece,

Q Now, you and these two men whose names you have forgotten,

when you entered the restaurant, where did you first go? A I




3w
236

went to the first table and sat down. Later on two others came
in and I called them over and treated them, Manolias was one.

Q No; these two men that you spoke of as being guests of
your hotel, they entered the restaurant with you, is that so?

A I took them from my place and brought them over.

Q That is to say, you went with them to that restaurant,
is that so? A 7Yes, sir.

Q@ And when you entered the restaurant, 4id you go and sit
down at a table? A We sat down at the first table, the nearest
to the music. -

Q@ That is to say, the table on the side of the music plat-
form, is that so? A Yes, right in front of where the woman
danceds

Q@ And the two men who had gone to the restaurant with you,
they sat down at that same table with you, did they? A Yes, sir,

Q YNow, did you continue seated at that table with those two
men? A Those two men left the premises, but I remained there.

THE COURT: Perhaps he can indicate on the diagram where
he was sitting.
BY MR, BROTHERS:

Q This is Exhibit No., 4., Will you show, if you can under=

stand it, where you were sitting?
MR, CLARK: 8Show him the entrance,
THE COURT: That is the entrance (indicating).

A 1 sat at this table., (Indicating.)
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THE COURT: Make a mark,

A (Witness continuing.) I sat with the back of my chair to
the wall, touching the wall. This table was a little further
away from the wall, so I was sitting there. (Marking diagram,)
THE COURT: He indicates the table nearest to the plat-
form,
A (Witness continuing.) Right here were the two passengers
I spoke about (marking diagram). ZILater on two others came in
and sat on the other side.
BY THE COURT:
Q What were the names of those peOple? A John Manolias,

and John -~ who is a witness and whose last name I do not know.

BY MR, BROTHERS:

Q@ Now, can you show us on that plan, Exhibit No. 4, where
the fellow was who was stabbed? A If I am not mistaken he sat
at either this table or that table, but I am almost sure it was
at this table (indicating).

Q@ The table nearer the railing? A Yes, sir,

Q Where was the defendant dancing? A Right here (indicating).

Q@ Indicating the space immediately in front of the platform.
Where was the deceased when this man went over and stabbed him,
can you show us that? A On this side of the table (indicating).

Q@ On the“{ight hand side of the table as you go in? A The
center table,

Q Of the center table? A Yes,
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THE INTERPRETER: élucing his finger on the No, 1 mark;

Q Were you in the restaurant when the officers came in?
A Yo, I went away.

Q And those two men who entered the restaurant with you,
do you know where they are now? A They are in Greece.

Q Did you see them off on the steamer? A Yes.

Q Did you ' notice the kind of shirt that the defendant was
wearing when he was dancing? A A colored-shirt, striped, He

had no vest on, and no coat.

CROSS EXAMINATION BY MR, KELLY:
Q Where were you born? A In Kalambaka, Province of Thelassia,
MR, KELLY: That is in Turkish Greece, too?
THE INTERPRETER: No.
Q (Showing map to witness.) A Kalambaka, large type (in-
dicating).
Q Are you of Turkish descent? A No,
Q@ Full Greece, are you? A Yes,
Q@ How long have you been in this country? A Eight years,
Q Were you ever naturalized? A No, sir., I have my first
papers.
Q When did you get them first papers? A Three years ago.
//\Q You and the two proprietors of this hotel at 645 Sixth
avenue were friends, were you not? A Yes, Well, I know them
becQuse they were in the same line of business I was in, but

Just colleagues more than friends.
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Q And you knew Lialakus too, didn't you? A Whd is Lialakus?

Q Nick, the dead man. A TYes, I knew Nick.

Q Did you know where his place was at that time, 780 Sixth
avenue? A Yes, sir,

Q Had you ever been up in his poole room up there? A Yes,
several times,

Q Ndw, you arrived at this place between 9 and half past 9,
did you, at 645 Sixth avenue? A Well, I calculated it must
have near about that time, but I am not sure about the hour.

Q Was the defendant in the restaurant at the time you arrived
there? A No, but I noticed him only when a couple of minutes
after I arrived he got up to dance.

Q A couple of minutes after you arrived in the place he got
up to dance with somebody, is that right? A Yes, sir.

Q And he was dancing up at the end of the diningroom or
restaurant nearest to the kitchen, up here, wasn't he? (Indi-
cating.) A I believe that is the spot (indicating), I am not
sure, I cannot read the design well. 1Is not this the platform?
(Indicating.)

Q Yes, here is the platform, (Indicating.) A Well, around
the platform he was dancing.

Q Now, while the defendant was dancing did you see Nick at
all? pA Yes, as I told you, Nick was sitting at the adjoining
table, the middle one, as I told you before.

Q With some other people, was he? A With two or three
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others.

Q Did you see sn& argument between him and the proprietor,
Palamas? A Palamas, one of the proprietors, went over and told
Nick, who had broken a plate or a cup or something, told him
to stop, not to continue doing it.

Q And what happened? A Well, while the conversation was
going on between Nick and Palamas the defendant backed off and
went in that direction and stabbed the deceased.

Q Did you see Palamas put his hand on Nick at any time?

A I did not pay attention., I saw ‘ihem talking together, but
I did not catch the conversation,
Q@ You were sitting in a position Giére you would be facing

this table, weren't you (indicating on diagram)? A I was turned

towards the table where they were sitting, but I was paying
attention all the time to the man and the girl who were dancing.

Q You kept watching them up here, is that right? (Indicating.)
A Yes.

Q@ Did you hear any talk between Palamas and Nick, the de~-
ceased? A No, Before I had time to realize what they said
or did, when I turned in the direction to where the proprietor
was talking to the other man, the man fell down, 1

Q And that all na@éned so quickly that you could not re=
member any convernatibn that occurred between Palamas and the

man Nick? A No,

Q Nick had nothing to do with the defendant here at all, did
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he? A I do not know,.

Q They had no words together, had no argument of any kind,
did they? A No, I did not see them quarrel or anything.

Q And the only quarrel that went on was between Palamas and
Nick, is that right? A Yes, sir.

Q How many dishes did Nick break in there? A I only saw
one plate broke; whether he broke others I could not tell you.

Q Did you hear more than one crash of dishes falling to the
ground or being thrown to the ground? A 1 only saw one plate
broke; ‘if ﬁe had broken any before I could not tell you, There
wag many people in there,

BY THE COURT:

. Q@ Did you hear more than the crash or the noise of ome
breakage? A I did not,

BY MR, KELLY:

Q If there was more than one plate or one piece of crockery
broken, you would hear it? A Well, I do not know whether I
would have heard it, because there were others intercepting my
view, and some were coming in and others were going out.

Q There were some people in between you and Nick and the
proprietor, is that right? A ©Not to remain, but to pass by;
others were coming in and others were going out,

Q@ And then you saw this defendant walk from the girl down
to Nick? A Yes, sir,

Q Did you stand up when you saw him going down towards Nick?
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A I stood up and I saw the knife he had in his h-nd; I saw
the blow aimed at Nigk; then I tried to get out. I do mot know
whether he hit him or hurt him or anything.

Q You did not see the defendant stick Nick with the knife,
did you? A I saw the hand come down with the motion, and I

said, "What is the matter," and they told me and that he killed

Nick.
MR, KELLY: No.
MR, BROTHERS: Never mind that.
THE‘COURT: No, strike out what they told him. Do not
state that.

A (Witness continuing.) I saw his arm uplifted from the spot
where he was dancing and walking.

Q And he just brought it down once, is that all? A I saw
the hand lowered., Whether he did it once or twice, I could not
tell you.

Q@ You cannot say that he hit Nick th ugh, can you? A Well,
I saw him dead afterwards. I went near and I saw the deceased
dead.

Q How long did you stay there? A Ten minutes. As soon
as I saw Nikos lying dead, I went out, I wanted to see some
one who knew him to notify his relatives.

Q@ You did not wait for the police to arrive there then?

A I just looked around for some one to notify at his house.

Q You never ywent back to the restaurant at 645 Sixth avenue?
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A I did not, I heard that Nick was ==
THE COURT: No.

Q Yo, not what you heard. Was Palamas there when }ou left
the place? A I left them all in there, The first that left
the place were myself and two or three cther customers,

Q You were the first two to leave the place, is that‘right?
A Well, two or three men walked out ahead of me, buf.very close,
BY THE COURT:

Q At the time that you left the place was the defendant in
the place or had he already gone out? A He had gone ocut already.
BY MR, KEIIY:

Q And had anyone followed him out? A Several, We all
went out trying to get the police,

Q Did anyone go out before him? ==

MR, KFILY: I move to strike out about trying to get
the polioce, your Honor,
THE COURT: Yes, strike that out.
Q (Repeated as follows:) Did anyone go out before him?
THE COURT: You mean before the defen 'dant?
A I did not see any.
Q A lot of you went cut right after him, is that right?
A Behind the defendant.
BY THE COURT:
Q Did you see a waitress in that place that night? A Yes,

only cne waitress; she brought the coffee to us,
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Q As you passed out of the door to leave the place, did you
see that waitress? A The waitress disappeared immediately
after the affray. When this occurred everybody stood up trying
fo look and see what happened, and they all looked at the pros=
trate body, and I did not see the waitress after that.

Q John Demissos, one of the witnesses in this case, is now
living over at your hotel at 18 West street, isn't he? A One
niéht he stayed there. |

Q When was that? A Sunday night,

Q That is the man that you could not remember the name of,
isn't it?

MR, BROTHERS: Demetrio, he said.

MR, KELLY: I withdraw that question., That is all,

JOHN DEMETROPOULOS, called as & witness in
behalf of the People, being duly sworn, through official inter-
preter DeVille, testified as follows:

(The witness states he resides at 119 West 26th street,)

DIRECT EXAQINATION BY MR. BROTHERS:

Your business is what? A Musician.

Do you knew James Manolias? A Jim Manolias,
You know him as Jim Manolias? A Yes,

Well, do you know John Economo? A I know him also, yes,

O O o O O

Were you in Palamas' restaurant at 645 Sixth avenue on
the night of September 20th, 1915? A Yes, eir. I went there

with Mr, Manolias.
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Q Did you meet anybody in the restaurant whom you knew?

A John Economo spoke to us and offered to. treat us and we sat
at the table,

Q Did you see anybody else that you knew ther;? A There
were several others, but I do not remember them,

Q Did you know the man who was called Lialakus? A I did
not know him,

Q Do you know the defendant here? A That was the first
time I had seen him, b

Q Did you see the defendant in the restaurant that night?
A Yes, sir, I saw him dance together with the woman -~

Q Well, tell us all about it, everything that you saw, please,

A == the musician,

Q Go right along and tell us what you saw, A I went to
the toilet just about that time, but before I went to the toilet
I saw the deceased throw newspapere in the directicn in which
the defendant was dancing with the girl, «= 1 want to tell
you the truth, I did not see the deceased throw the papers, but
afterwards I heard somebody tell -~

MR, BROTHERS: No,

THE COURT: No, strike that out. You just tell us what
you saw-and nothing else,

MR, BROTHERS: Please tell him I want him to tell what
he saw.

Q Tell what you saw yourself, and heard, not what somebody
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told you. A Well, when I came out of the toilet I saw the
deceased throw a glass in the air. Then I saw the defendant
pass like lightning in the direction of the deceased and strike
at the deceased twice, At the first one the deceased dodged,
and at the second one he touched the table and he was struck,

Q What, if anything, did you see the defendant strike the
man with? A With a knife,

Q Could you tell us just where you were when you saw the
defendant hit him with the knife? A Three or four steps from
the spot the deceased was struck at.

Q WVell, were you on your way from the toilet back to your
chair? A Yes, I was walking from the toilet door and when I
saw the affray I stopped short,

Q In what part of the restaurant was the toilet? A On the
1§rt, when you start from the kitchen to go out of the premises,

Q Well, is it at the front cr the rear or on one side?

A On the side, in the direction of Sixth avenue,

Q Well, you know where the front door is, that goes to the
street? A Yes, sir.

Q Well, is that near the toilet? A On the side of the
entrance door,

Q Do you see it on this plan, Exhibit No, 47

THE INTERPRETER: May I point out to him where the
entrance 1s?

MR, BROTHERS: Yes, please do.

ey
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A When we enter it is to the right, That must be it (indi=-
cating).
THE COURT: He indicates the toilet as shown on the

diagram,

Q YNow, will you show -~ do you remember whether there was
any railing in that room acroes the room, like this? (Indi-
cating rail in front of jury box,) A There were the railings
(indicating).

@ YNow, will you point out on the plan, Exhibit No. 4, about
;heée you were at the time the defendant stabbed Lialakus?
THE COURT: Make a mark,

Q Put a D there, where you were, A On a straight line with
the door. I had taken three steps when I saw the affray, (Marke
ing letter D on diagram,)

Q Can you point out upon that plan, Exhibit No, 4, just
where you remember Lialakus was when he was stabbed? A Around
about here, (Indicating.)

THE COURT: Make a mark where you say he was or about
where he was,

Q Make a mark, A The defendant was dancing around here,
(Indicating.)

Q YNow you are getting away from that,

MR, KELLY: Let him walk over and stad him,
A «~- and he went right around and like a flash came over here =«

THE COURT: Make a mark where the deceased was,
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THE WITNESS: I assume that it must have been there,

(Indicating.)

" MR, BROTHERS: No, we do not want his assumpticn,
MR, KELLY: Well, that is his recollection.
BY THE COURT:

Q What is your best recollecticn as to the place where the
deceased was at the time when he was stabbed? A I believe
that ies where he was<ns1:XMLFault xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat"><ns1:faultstring xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat">java.lang.OutOfMemoryError: Java heap space</ns1:faultstring></ns1:XMLFault>